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گروه سیاسی - فهیمه جهازیان: چند روزی است که 
در رسانه ها و فضای مجازی موضوع دستگیری مشاور ارشد 
وزیر راه و شهرســازی رستم قاسمی بسیار مورد توجه قرار 
گرفته است. رســتم قاسمی در هفته های اخیر کمتر دیده 
شده یا خبری از او به گوش مي رسد و مهمترین خبری که 
از او در رسانه ها منتشر شد، بستری بودنش در بیمارستان 
و عیادت ســخنگوی دولت از وی بود؛ این در حالی اســت 
که انتظار عمومی و رســانه ای این بود که او در هفته دولت 
درباره انتقادات بســیاری که از عملکردش مي شود، توضیح 
دهد یا اینکه لااقل درباره موضوع دستگیری »قاسم مکارم 
شــیرازی« که از او به عنوان مشاور ارشد وزیر سخن گفته 

مي شود، شفاف سازی کند.
توجه رسانه ها به وضعیت رستم قاسمی البته چند هفته 
ای اســت که آغاز شده است. شــایعات مختلفی که درباره 
برکنــاری او وجــود دارد، موقعیــت او را در دولت همانند 
موقعیت حجت عبدالملکی وزیر ســابق کار است که بعد از 
اینکه مدتی شایعات را تکذیب کرد، نهایتا استعفا داد تا معلوم 
شــود داســتان او با دولت واقعا تمام شده بود و او مقاومت 
مي کرد. اما داستان رستم قاسمی وقتی با انتشار خبر عدم 
حضور او در وزارتخانه و دستگیری یکی از مشاورانش همراه 

شد، احتمال تغییر او را برای رسانه ها بیشتر کرد. 
بحث برکناری قاســمی چهارشــنبه گذشــته موضوع 
سوالاتی از معاون پارلمانی دولت شد و وی  درباره احتمال 
تغییر در کابینه و احتمال برکناری یا استعفای رستم قاسمی 
تصریح کرد: مهندس رستم قاسمی به خاطر مشکل جسمی 
و عمل پزشکی در سر کار حاضر نشده و همین موجب بروز 
شایعاتی شده، اما برخی نمایندگان هم به دیدار وی رفته اند 

و ایشان به کار خود ادامه خواهند داد.
حسینی درباره بازداشــت اخیر یکی از مسوولان وزارت 
راه گفت: با هر فرد متخلفی در هر وزارتخانه  و دســتگاهی 

برخورد خواهد شد.افراد دیگری هم بوده اند که وقتی تخلف 
آنها برای دولت مشخص شده، برکنار شده اند و دستگیری 
این فرد ربطی به اینکه رســتم قاسمی در محل کار حاضر 
نشده، ندارد و او همانطور که گفتم به علت مشکل جسمی 
به طور موقت در دفتر حاضر نشده، اگر چه در همین حال 

هم کارها را پیگیری کرده است.
اما همزمان با این اظهار نظر، اردشــیر مطهری نماینده 
گرمسار و آرادان در مجلس نوشت: رستم قاسمی باید پاسخ 

گوی سوالات و ابهامات مردم و نمایندگان باشد.
وی در توئیتی نوشت: رســتم قاسمی از زمان بازداشت 
مشاور و بازرس ویژه اش، به جای اینکه پاسخگوی ابهامات 
باشــد روی تخت افتاده است. این درست نیست. باید بلند 

شــود و پاسخ گوی ســوالات و ابهامات مردم و نمایندگان 
باشد.

مطهری همچنین در توئیت دیگری در جمعه گذشــته 
عنوان کرد: »شنیدید میگن مشاور عالی و بازرس ویژه رستم 
قاسمی بازداشت شد؟! ماموران وزارت اطلاعات، قاسم مکارم 
شیرازی را دقیقا سر قراری که برای دریافت رشوه به صورت 
یورو ترتیب داده بود، دستگیر کرده اند.از آن روز هم رستم 
قاسمی کمردرد گرفته،بستری شده. حالا کجا بستری شده 
نمي دونم. میگن دیگه، ما نمیگیم. رستم خان،شفاف سازی 
کــن لطفا! از آقازاده چه خبر؟ از جعفری و درویش زاده چه 
خبر؟ از تربتی و یوسف پورآذر درخصوص زمین های پردیس 

بومهن چه خبر؟«

گســترش این اخبار در میان رســانه و فضای مجازی و 
عنوان اینکه فرد دســتگیر شده نوه آیت الله مکارم شیرازی 
است، باعث شد که روز گذشته دفتر آیت الله مکارم شیرازی 

درباره این شایعات توضیحاتی بدهد. 
در این توضیحات آمده اســت: »چند روزی است انتشار 
خبر برخورد با مشــاور یکی از وزرا موجب پخش شایعات 
و بهانه ای بــرای دروغ و نفرت پراکنی دشــمنان در میان 
مردم شریف و متدین گردیده است. اولا؛ً شخص نامبرده از 
فرزندان یا نوادگان مرجعیّت معظم نیست بلکه از منسوبین 
برادر مکرّم ایشان می باشد. ثانیا؛ً وی هیچ گونه ارتباط کاری 
با این بیت و دفتر نداشــته و ندارد و هیچگاه از جانب این 
مجموعه مورد حمایت یا سفارشــی قرار نگرفته است. ثالثا؛ً 
انتســاب افراد به بزرگان نه باعث تایید آنهاســت و نه مایه 
محدودیت؛ بلکه هر کس بر حسب شرایط و توانمندی های 
خــود و بر طبق قوانین می بایســت به کار گرفته شــود و 

پاسخگوی اعمال خود باشد.«
اما بیشــتر از اینکــه از آیت الله مکارم شــیرازی انتظار 
پاســخگویی باشــد، از مقامات دولتی و قضایی این انتظار 
مي رود که در این باره توضیح بدهند. عباس عبدی روزنامه 
نگار برجســته اصلاح طلب در این باره در توئیتی نوشــت:  
»اگرچه نهایتا نهادهای مربوط مجبور می شوند درباره قاسم 
مکارم شیرازی توضیح دهند، پس بهتره پیش از شکل گیری 
افکار عمومی اطلاع رســانی دقیق کنند. این درست نیست 
که خانمی را به اتهام عادی و آشکار به تلویزیون آورد، ولی 
در باره این شــخص ســکوت کرد. پیشنهاد می شود کلیپ 

انتخاباتی او هم منتشر شود.«
گفتنی اســت بر اساس اخبار منتشره روز گذشته رستم 
قاسمی در جلسه شــورای عالی مسکن شرکت داشته ولی 
اظهار نظری از وی درباره فرد دســتگیر شده منتشر نشده 

است. 

دفتر آیت الله مکارم شیرازی درباره مشاور دستگیر شده وزیر راه توضیح داد

آیا قاسم مکارم را هم به تلویزیون مي آورند؟ 

رئیس جمهــور تقویت ارزش پــول ملی، 
اصلاح ناترازی بانک ها، توقف رشــد ســالیانه 
نقدینگی، اصلاح سبد ذخایر ارزی متناسب با 
نیازهای سرمایه گذاری و تجاری کشور، توسعه 
دامنه وثایق و تســهیل فراینــد وثیقه گذاری، 
فعال سازی حساب تجاری، تقویت سامانه های 
نظارتی و تامین ســرمایه درگردش واحدهای 
تولیدی را از جملــه ماموریت های اصلی بانک 
مرکزی عنوان کرد. به گزارش ایســنا، ســید 
ابراهیم رئیســی صبح یکشــنبه به ساختمان 
شیشــه ای میرداماد رفت و ابتدا در جلسه ای 
با حضــور رئیس کل بانک مرکــزی، معاونان 
فنــاوری اطلاعــات و مدیــران آن از نحوه ی 
عملکرد ســامانه های نظارتی و رصد هوشمند 

تراکنش های مالی مطلع شد.
رئیــس جمهور در ادامــه در جمع مدیران 
ارشد بانک مرکزی حاضر شد و پس از استماع 
گزارش رئیس بانــک مرکزی به »جایگاه مهم 
بانک مرکزی« در مدیریت منابع پولی و مالی 
و اصلاح نظام بانکی اشاره کرد و ماموریت های 

۱۰ گانه برای تحول و ارتقای آن تعریف کرد.
رئیســی، بانک مرکزی را اتاق اندیشه ورزی 
و رصد سیاستهای پولی و مالی کشور خواند و 
گفت: بانک مرکزی باید مسیر اصلاح و ارتقای 
نظام بانکی را با قوت به پیش ببرد و بر اجرای 
سیاست های مالی و پولی کشور نظارت می کند.
رئیس جمهور در این جلســه تقویت ارزش 
پول ملی، اصلاح ناترازی بانک ها، توقف رشــد 
ســالیانه نقدینگی، اصلاح ســبد ذخایر ارزی 
متناسب با نیازهای ســرمایه گذاری و تجاری 
کشــور، توســعه دامنه وثایق و تسهیل فرایند 
وثیقه گذاری، فعال ســازی حســاب تجاری ، 

تقویت ســامانه های نظارتی و تامین ســرمایه 
درگــردش واحدهــای تولیــدی را از جمله 

ماموریت های اصلی بانک مرکزی بیان کرد.
رئیســی » توقف رشد نقدینگی و مدیریت 
خلق پول « را مأموریت مهم بانک مرکزی اعلام 
کرد و افزود: نقدینگی اگر با مدیریت به سمت 
تولید هدایت شود نگران کننده نیست، اما اگر 
به سمت سوداگری در بازار حرکت کند تبعات 

ویران کننده ای خواهد داشت.
وی »هدف گذاری نقدینگی زیر ۲۵ درصد« 
از سوی بانک مرکزی را اقدام بسیار مهم دیگر 
نظام پولی کشور دانست که کنترل و مدیریت 

آن موجب مهار تورم خواهد شد.
رئیســی ناترازی بانک هــا را از عوامل تورم 
عنوان کرد و اظهار داشــت: بانک مرکزی باید 
بخــش نظارتی خود را تقویت کند تا بتوانند با 
برنامه ریزی سیاســت های پولی و ضدتورمی را 
اجرا کند. رئیس جمهور با ابراز خرســندی از 
وضعیت سامانه های پایش و رصد بانک مرکزی، 
گفت: بحمدالله در زمینه جمــع آوری و رصد 
داده ها و اطلاعات در شرایط خوبی قرار داریم، 
و این اطلاعات مي تواند به شــفافیت مالی در 

کشور کمک کند.
رئیســی اقدام به موقع بــرای جلوگیری از 
تخلــف را از مصادیــق با اهمیت اســتفاده از 
اطلاعات جمع آوری شده توسط این سامانه ها 
عنوان کرد و اظهار داشــت: تمام کســانی که 
در نظــام اقتصادی کشــور فعالیــت دارند با 
نظــارت و اقدام به موقــع بانک مرکزی به این 
ادراک برســند که زمینه هیچگونه تخلفی در 
این سیســتم وجود ندارد. رئیس جمهور بانک 
مرکزی را چشم بینای نظام بانکی و پولی کشور 

دانســت و گفت: باید محور تمام اقدامات نظام 
بانکی کشــور در جهت حمایت و تقویت تولید 
باشد، چرا که امروز نجات کشور در تولید است 
و عمل به تأکیدات رهبر معظم انقلاب در زمینه 
حمایت از تولید نسخه شفابخش اقتصاد ایران 
است.رئیسی در ادامه »رفع مشکل سرمایه در 
گردش واحدهای تولیدی« را اقدام مهم بانک 
مرکزی خواند و افزود: بخشی از دلایل تعطیلی 
واحدهای تولیدی مشــکل سرمایه در گردش 
است که اگر مرتفع شود منجر به افزایش تولید 
و اشتغال خواهد شد. رئیس جمهورهمچنین از 
رئیس کل بانک مرکزی خواست تا تلاش خود 
را بکار گیرد تا اصول بانکداری اسلامی با دقت 
و نظارت کامل در قراردادها و عقود بانکی اجرا 
شود.  رئیســی نظارت و کنترل بر ارز و کالا با 
هدف جلوگیری از ســوداگری در بازار از سوی 
بانک مرکزی را مورد تأکیــد قرار داد و گفت: 
اگر کســی به دنبال اخلال در بازار اســت باید 
برخورد شود اما باید بدانیم فعال اقتصادی نیاز 
به حمایت و تشــویق دارد و نباید هر اقدامی را 

به عنوان تخلف تلقی کرد.
رئیــس جمهور »توجه ویــژه به حاکمیت 
ریال« را مورد تأکید قرار داد و گفت: اســتفاده 
از ارزهــای مختلــف خصوصا در مبــادلات با 
کشــورهای همســایه و پیمان های دو جانبه 
پولــی مي تواند به تامین با ثبات کالا و افزایش 
مبادلات کمک و کشور را در مقابل تکانه های 
دلار مصون کند. رئیســی بانک مرکزی فعال و 
آگاه به شــرایط پولی و مالی را از ضرورت های 
تحول اقتصادی دانســت و گفــت: اقدامات به 
موقع شما در بانک مرکزی اثرات بسیار مثبتی 
در ارتقــای نظام پولی و بانکی کشــور خواهد 

داشــت. رئیس جمهور همچنین با اشــاره به 
ضــرورت پرداخت به موقع تســهیلات بانکی 
تأکید کــرد: نباید بین تصمیم و اعلام عمومی 
با اجرا و پرداخت تســهیلات فاصله باشد و در 
این زمینه تاکید مي کنم توســعه دامنه وثایق 
و تســهیل فرایند وثیقه گذاری اجرایی شود. 
رئیس کل بانک مرکزی در ابتدای این نشست، 
گزارشــی از اقدامات بانک مرکزی در راستای 

تحقق سند تحول دولت مردمی ارائه کرد.
علی صالح آبادی کنترل تورم، اصلاح نظام 
بانکی، مدیریــت بــازار ارز، حکمرانی ریال و 
بانکداری اســلامی را پنج راهبرد اساسی بانک 
مرکزی در راســتای تحقق اهداف سند تحول 
دولت سیزدهم برشــمرد و افزود: برای تحقق 
هریک از این راهبردها، اقدامات متعددی اجرا 
شده و یا در حال اجراست. وی به توفیق دولت 
سیزدهم در مهار تورم و کنترل رشد پایه پولی 
اشــاره کرد و گفت: مجمــوع اقدامات صورت 
گرفته در این راستا که با هماهنگی کامل تیم 
اقتصادی دولت صورت پذیرفته، کاهش حدود 
۲۰ واحد درصدی نرخ تورم ۱۲ ماهه، از ۵۹,۳ 
درصد به ۴۰.۱ درصد و همچنین کاهش بیش 
از ۱۶ واحد درصدی رشــد پایه پولی از ۴۲.۶ 

درصد به ۲۶.۲ درصد را بدنبـال داشته است.
رئیس کل بانک مرکــزی در ادامه، کنترل 
رشــد ترازنامه بانک ها با هــدف جلوگیری از 
خلق پول بــی ضابطه را از دیگر اقدامات بانک 
مرکزی در راستای اصلاح نظم بانکی برشمرد و 
در عین حال گفت: مجموع تسهیلات پرداختی 
شــبکه بانکی در ۴ ماهه نخســت امسال، در 
مقایســه با مدت مشــابه ســال قبل افزایش 
حدود ۳۸ درصدی داشته که سهم قابل توجه 
این تسهیلات، مربوط به ســرمایه در گردش 
بوده اســت، ضمن اینکه تســهیلات اعطایی 
به شــرکت های دانش بنیان نیز در مقایسه با 
مدت مشابه ســال قبل حدود ۸۰ درصد رشد 
داشته اســت. صالح آبادی تسهیل دسترسی 
مردم به خدمات بانکی را رویکرد اساسی بانک 
مرکزی در راســتای تحقق شمولیت مالی در 
کشور دانست و به افزایش ۳۰۰ درصدی سقف 
تســهیلات قرض الحسنه اشاره کرد و گفت: با 
اقدامات متعددی همچون ممنوعیت معاملات 
فردایی ارز، راه اندازی بازار توافقی و تســهیل 
گری در فرآیند برگشت ارز حاصل از صادرات، 
امــروز در بــازار ارز علیرغم برخی نوســانات 

مقطعی، ارامش و ثبات حاکم است.

یک عضو کمیســیون امورداخلی کشــور و 
شوراها در مجلس تاکید کرد: متاسفانه وضعیت 
خدمات اینترنت در ســطح کشــور نیز مانند 
صنعت خودرو شــده و به نوعی مي توان گفت 
مردم پول تویوتا کمــری را پرداخت کرده اما 

سمند تحویل مي گیرند. 
احمد علیرضا بیگی در گفت وگو با ایسنا با 
اشاره به وضعیت سرعت و کیفیت اینترنت در 
سطح کشــور، بیان کرد: ما اینترنت را از چند 
مجرا وارد کشــور مي کنیم. شرکت زیرساخت 
عهده دار این مسئولیت است. به عبارت دیگر 
مجاری انتقال اینترنــت از مرزهای مختلف را 
شرکت زیرساخت فراهم مي کند. ما بخشی از 
این اینترنت را در داخل کشور مصرف کرده و 

برای بخشی دیگر حق ترانزیت گرفته و از کشور 
ما عبور کرده و به سایر کشورها مي رود. وی در 
ادامه اظهار کرد: همان طوری که اشاره کردم از 
چند مجرا واردات اینترنت اتفاق مي افتد. بخش 
عمده آن نیز از سمت بوشهر و جنوب به کشور 
وارد مي شود. بخشــی هم از سمت ارمنستان 

وارد مي کنیم.
باتوجه بــه اینکه دولت بازیگــر اصلی این 
موضوع است با مشکلی در بحث اینترنت مواجه 
هستیم که در ســایر حوزه ها نیز با آن روبه رو 

هستیم. نماینده مردم تبریز در مجلس شورای 
اســلامی تصریح کرد: زمانی که عرضه کننده 
انحصاری است پس به خودش حق مي دهد تا 
هر طوری که دلش خواست با مشتری برخورد 
کند و مشــتری هم جای دیگری ندارد که به 
آن مراجعه کــرده و از آن اینترنت تهیه کند. 
این بیماری مزمن کشــور ما اســت که دولت 
در خیلی از حوزه ها بازیگر اصلی اســت. چون 
دولت نیز بازگیر اصلی اســت مردم پول تویوتا 
کمــری مي دهند اما ســمند مي خرند. وی در 

ادامه تاکید کــرد: اینترنت نیز از همین قاعده 
تبعیت مي کند. مردم پول زیادی پرداخت کرده 
اما خدماتی بی کیفیت دریافت مي کنند. مردم 
ســایر کشــورهای دنیا حتی در همسایگی ما 
خدمات اینترنت را بدون محدودیت و مشکلی 
با کیفیت به مراتــب بهتر دریافت کرده اما در 
کشــور ما چون دولت در این حوزه نیز بازیگر 
اصلی است در حق مردم ظلم مي شود. وی در 
ادامه با اشــاره به ضرورت افزایش پهنای باند 
اینترنت در ســطح کشور بیان کرد: امروز عصر 

ارتباطات است. هرچقدر کیفیت اینترنت ارتقا 
پیدا کرده و بهتر شــود قطعــا تبادل اطلاعات 
بیشتر خواهد بود و کســب وکارها گسترده تر 
مي شــود. امروز دیگر زندگی بدون اینترنت را 
نمي شــود تصور کرد. اصلا نمي توان در جامعه 
ای زندگی کرد که اینترنت نداشته باشد. امروز 
در مبتدی ترین کشورها دسترسی به اینترنت 
به راحتی میسر است. اما زمانی که خودمان را 
با کشورهای همسایه مقایسه مي کنیم مي بینیم 
که رفاه اجتماعی در کشــور ما بالاتر است اما 
بهره مندی و دسترســی به اینترنت و کیفیت 
آن در کشــور ما نسبت به آن ها پایین تر است. 
این وضعیت به نوعی ضایع کردن حقوق مردم 

به شمار می رود.

هفته هاست مذاکرات برجامی و رد و بدل پاسخ ها میان 
ایران و آمریکا با واســطه گری نماینده اتحادیه اروپا بر ســر 
برخی اختلافات باقی مانده برای احیای برجام جریان دارد. 
جدای از پاسخ اولیه که تهران به متن پیش نویس اولیه داد 
و با واکنش مثبت طرف های اروپایی و روســیه و چین قرار 

گرفت، پاسخ های بعدی با رکود و سکوت مواجه شد.
تا کنون هر یک از طرف ها با ارســال پاسخ خود مدعی 
 شــدند که پیشــنهادات و پاسخ شــان راه را برای توافق باز 
گذاشته است اما تنها راهی که هنوز باز نیست، راه بازگشت 

به توافق است.
در این میان تحولات داخلی هر یک از کشورها و گذشت 
زمان، بر روند مذاکرات و احیای برجام و کاهش انگیزه افکار 
عمومی و دولت ها بسیار تاثیرگذار بوده است. انتخابات کنگره 
آمریکا که تا دو ماه دیگر برگزار می شــود و می تواند تعیین 
کننده سرنوشــت دولت جو بایدن در آینده باشد، افزایش 
فشارها به اروپا برای تامین امنیت و انرژی در بحبوحه تنش 
با روســیه، افزایش فشارهای اقتصادی در ایران، تنش میان 
روسیه و آمریکا و تنش میان آمریکا و چین از جمله تحولات 

بارزی است که در این روند مشاهده می شود.
برخی کارشناسان بر این نظرند که آمریکا در تلاش است 
مذاکرات بازگشــت را با توجه به نزدیکی انتخابات کنگره تا 
دو ماه دیگر ادامــه دهند و برخی بر این نظرند که با توجه 
به مشکلات اروپا برای تامین امنیت و انرژی خود به برجام 
نیاز دارند و دیر یا زود شاید یکی دو هفته دیگر توافق شود.

رحمــان قهرمان پور درباره شــرایط فعلی حاکم بر روند 
مذاکرات و تبادل پاســخ ها به ایســنا گفت: این واقعیت که 
ارزش اســتراتژیک برجام برای هــر دو طرف کاهش یافته 
اســت را باید بپذیریم. در سال ۲۰۱۵ برجام، یک برند شد 

و فضای جدیدی ایجاد کرد تا در نظام کنترل تسلیحاتی و 
ثبات منطقه موثر باشد اما وقتی برجام اجرا شد، حتی دولت 
اوباما هم سرمایه گذاری شرکت های آمریکایی در ایران بیشتر 
نشد. در ایران هم ما فکر مي کردیم شرایط بهتر می شود اما 
سرعت لازم را نداشتیم چون زیرساختش را نداشتیم. اینکه 
فرصت به شما داده شود، یک بحث است اینکه آمادگی برای 

بهره برداری از فرصت داشته باشیم، بحث دیگری است.
وی ادامــه داد: نگاهی که آمریکا و ایران و کشــورهای 
منطقه در ۲۰۱۵ به برجام داشتند با نگاه امروز خیلی فرق 
دارد. عربســتان و امارات آن زمان بسیار نگران برجام بودند 
اما الان مثل گذشته دیگر نگران نیستند. این روند در طرف 
آمریکایی هم به همین شکل است و برجام ارزشش کم شده 
چون در برجام ۲۰۱۵ انتظار بود که سیاســت چرخش به 
آسیای آمریکا را تسهیل کند و با ایران بتوانند کار کنند اما 

بعد ترامپ آمد و همه چیز رویه ی دیگری به خود گرفت.
قهرمان پور تصریح کرد: کســی فکــرش را هم نمی کرد 
کشــورها از برجــام بیــرون برونــد آن هم آمریــکا. همه 
مراقبت های سیاســی و حقوقی برای اینکه اگر ایران تخلف 
کرد مراتب به شــورای امنیت کشــانده شود در نظر گرفته 
شد و اتفاقا مذاکرات سختی بر سر آن شد اما هیچ کس فکر 
نمی کرد که ممکن است خود آمریکا از برجام خارج شود! از 
این رو الان در ۲۰۲۲ باید بپذیریم که دیگر برجام ۲۰۱۵ و 

شرایطی که آن را محقق کرد وجود ندارد.
وی تاکیــد کرد که انتظارات ما از برجام نباید حداکثری 
باشــد. در بهترین حالت می توان انتظارات متوسطی داشت 
در حالی که در ۲۰۱۵ امیدواری برای این که برجام فضای 

سیاســت خارجی و اقتصاد ایــران را تغییر دهد، زیاد بود و 
در طــرف آمریکایی هم همین نگرش بــود مبنی بر اینکه 
ایران در منطقه دســت از محور مقاومت بردارد، اما دیدند 
که این گونه نشد. این کارشناس مسایل بین الملل گفت: هر 
سیاستمداری در ایران و آمریکا که پرونده هسته ای و برجام 
را دنبال می کند، می داند در بهترین حالت انتظارات متوسط 
باید از برجام داشــته باشــند و مثل ۲۰۱۵ تحول جدی با 
بازگشــت به آن و اجرای مجددش در منطقه یا در رابطه با 
کنترل تسلیحات ایجاد نمی شود و دلیل وضعیت فعلی که 
دو طرف مساله برایشان فوریت ندارد شاید همین است که 
به این جمع بندی رســیدند که حتی اگر برجام احیا شود، 
انتظــارات حداکثری دو طرف که در ۲۰۱۵ وجود داشــت 
را دیگر برطــرف نمی کند. قهرمان پور افزود: برای ایران این 
ابهام جدی اســت که در ۲۰۲۴ اگر بایدن روی کار نباشد 
چه بر ســر برجام می آید. از طرفی آمریکا فکر می کند که 
محدودیت هایی که در برجام برای ایران در نظر گرفته شده 
اســت به لحاظ زمان بندی در حال اتمام اســت و انتظارات 
حداکثری نمی توان از آن داشــت از این رو دو طرف عجله و 
ذوق چندانی برای احیای ســریع تر آن ندارند. وی در پاسخ 
به اینکه برخی می گویند اختلاف میان دو طرف بر سر چند 
کلمه است؟ گفت: قطعا اختلاف بر سر دو یا سه کلمه نیست. 
یکی از مهم ترین اختلاف ها بر ســر تضمین هاست. از قدیم 
موضوع اقدامات اعتمادساز میان ایران و غرب محل اختلاف 
بوده است. شاید در ظاهر این طور به نظر برسد که بحث بر 
سر دو سه کلمه اســت اما اگر هم این گونه باشد، این چند 
کلمه قله کــوه روابط ایران و غرب اســت که نتیجه چهار 

دهه بی اعتمادی مســتمر میان دو طرف است، این کلمات 
اختلاف بر سر مسایل ساده نیست بلکه اختلافاتی تاریخی 
و عمیق هســتند و به همین راحتی نمی توان انتظار داشت 
که حل شوند. این کارشناس مسایل بین الملل درباره برخی 
موضع گیری ها و گزارش ها در رسانه های اسراییلی که مدعی 
شدند برجام تا چند هفته دیگر اتفاق می افتد؟ این رویکرد 
مثبت است یا منفی؟ گفت: در اسفند ۱۴۰۰ هم اسراییلی ها 
گزارش هایی نوشتند که توافق انجام می شود و اسراییل دارد 
خودش را آماده می کنــد و این بار هم دارند همان حرف ها 
را می زنند ولی معلوم نیست که این رویکرد عملیات روانی 
اســت یا اطلاع دقیق از موضوع دارند. هر بازیگری بر اساس 
منافع و اســتراتژی که انتخاب کرده به صحنه نگاه می کند، 
ممکن است یک عملیات روانی باشد که به طرف آمریکایی 
برای گرفتن امتیاز فشــار آورند. اخیرا خبری بود مبنی بر 
اینکه اسراییل یک میلیارد دلار هواپیماهای سوخت رسان 
از بویینگ خریده است و گفته شده است که اینها مشخصا 
آمادگی برای ضربه زدن احتمالی به تاسیسات هسته ای ایران 
است اما ممکن است آنها بخواهند از دل این عملیات روانی 

از آمریکا امتیاز بگیرند.
وی خاطرنشــان کرد: ایــن طور که بــوی آن می آید، 
آمریکایی ها می خواهند مذاکرات را بــرای بعد از انتخابات 
کنگره نگه دارند. به نظر جریان موافق توافق در دولت آمریکا 
نتوانستند بر ســر توافق اجماع ایجاد کنند. از این رو بعید 
نیســت تا بعد از انتخابات کنگره توافق را نگه دارند. با این 
حال باید دید پاسخ آنها به پاسخ اخیر ایران چه خواهد بود؟ 
در آن صــورت قاطع تر می توان صحبت کرد اما این احتمال 
که بخواهند تا بعد از انتخابات کنگره مذاکرات را ادامه دهند 

الان بیشتر شده است.

در نظارت ستادی بانک مرکزی صورت گرفت

۱۰ مأموریت جدید رئیسی برای بانک مرکزی

عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس:

وضعیت اینترنت در کشور نوعی تضییع حقوق مردم است

آیا مذاکرات وین تا انتخابات کنگره آمریکا به تعویق می افتد؟

همسر مصطفی تاج زاده با محسنی اژه ای دیدار کرد
همســر مصطفی تــاج زاده از از دیدار خود با رئیس قــوه قضائیه در باره 

وضعیت همسرش که در بازداشت به سر می برد خبر داد .
به گزارش ایســنا، فخرالسادات محتشمي پور روز گذشته در توییتر نوشت: 
هم اکنون از دفتر آقای محســنی اژه ای برمی گردم. ملاقات انجام شد. موارد 
غیرقانونی اعمال شده را یادآوری کردم و ابراز نگرانی شدید از وضعیت سلامت 

همسرم ادای تکلیف کردم ان شاءالله نتیجه بخش باشد.
جلســه رسیدگی به اتهامات مصطفی تاج زاده که از هفدهم تیر ماه تاکنون 
در بازداشت به سر می برد، بیست و دوم مرداد ماه گذشته با سه عنوان اتهامی 
از جمله اجتماع و تبانی علیه امنیت ملی با ذکر مصادیقی پیرامون هرکدام از 

این عناوین اتهامی در شعبه ۱۵ دادگاه انقلاب اسلامی برگزار شد.
پنجم شــهریور ماه همســر تاج زاده در توئیتی اعلام کــرده بود که صبح 
پنجشــنبه گفتند بین ســاعت ۲  و ۳ دفتر آقای اژه ای باشید و وی  با وجود 
حضور در محل ملاقات موفق به انجام دیدار با رئیس قوه قضائیه نشــده است 
که مهدی کشــت کار مدیر عامــل خبرگزاری قوه قضائیه هم در پاســخ به 
محتشمی پور یادآورشد که محتشــمی پور نتوانسته در ساعت مقرر در محل 
ملاقلات با رئیس قوه قضائیه حاضر شود و زمانی که او به محل ملاقات رسید، 

اژه ای برای شرکت در جلسه دیگری از دفتر خارج شده بود.

دارو باید با قیمت های قبلی به دست بیماران برسد
یک عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: گزارش ها 
حاکی اســت که تهیه دارو با نرخ جدید برای مردم عادی نیز ســنگین بوده و 
ســازمان غذا و دارو باید تلاش خود را برای تامین دارو با قیمت مناسب برای 

آحاد مردم جامعه به ویژه بیماران خاص و نیازمندان به کار گیرد.
اصغر سلیمی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به وضعیت قیمت دارو و توزیع 
آن در ســطح کشــور، بیان کرد: این روزها در حوزه تامین دارو بیماران و به 
ویژه بیماران خاص دچار مشکل هستند. متاسفانه بعضی مواقع شاهد هستیم 
که داروها با قیمت های نجومی در اختیار بیماران قرار مي گیرد. ســازمان غذا 

و دارو باید تلاش کند تا داروها را با قیمت مناسب به دست بیماران برساند.
وی در ادامه اظهار کرد: ســازمان غــذا و دارو باید تلاش کند تا دارو را به 
دســت افراد نیازمند و بیماران خاص برســاند. امروز حتــی داروهایی که در 
سطح داروخانه ها برای مردم عادی عرضه مي شود گران است. مشاهده ها نشان 

مي دهد تهیه دارو با نرخ جدید برای مردم عادی نیز سنگین است.
نماینده مردم ســمیرم در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: سازمان غذا 
و دارو اقداماتی را در دستور کار قرار داده تا بیماران با نسخه ای که از پزشک 
دارند بتوانند با همان قیمت های قبلی داروی خود را دریافت کنند. این طرح 
هم مي تواند مردم را در مسیر مراجعه به پزشک و سپس مراجعه به داروخانه 
هدایت کرده و از اینکه برخی هــا خوددرمانی انجام مي دهند جلوگیری کند؛  
هم اینکه مردم بتوانند با همان قیمت های قبلی داروی خود را دریافت کرده و 

یارانه آن از سوی دولت و بیمه ها به داروخانه ها پرداخت شود.

زاهدی وفا به عنوان وزیر پیشنهادی 
کار معرفی شده است

عضو هیات رئیســه کمیســیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی خبر داد 
محمدهادی زاهدی وفا به عنوان وزیر پیشــنهادی کار معرفی شــده اســت. 
کیومرث ســرمدی در گفت و گو با ایسنا در رابطه با معرفی وزیر پیشنهادی 
دولت برای وزارتخانه تعــاون، کار و رفاه اجتماعی به مجلس بیان کرد: آقای 
محمدهادی زاهدی وفا معرفی شــده اند، اما با توجه به اینکه مجلس تعطیل 

است، فضایی که ببینیم شرایطشان چگونه است قابل پیش بینی نیست.
وی افــزود: مجموعا در مدت دو ســه ماه گذشــته که ایشــان به عنوان 
سرپرســت وزارت کار تعیین شدند، نوع تعاملشــان با مجلس و مخصوصا با 
کمیســیون اجتماعی که کمیســیون اصلی این وزارتخانه است، خیلی قابل 
قبول نبوده اســت. نماینده مردم اسدآباد در مجلس شورای اسلامی گفت: اما 
حال قضاوت بماند برای بعد از این تعطیلات که مجلس شــروع به کار کند و 
در آنجا فضا بیشتر روشن خواهد شد. حجت الله عبدالملکی با رای نمایندگان 
مجلس در جلســه رای اعتماد به وزرای پیشنهادی دولت سیزدهم به عنوان 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی انتخاب شده بود که پس از رسیدن به وزارت 
انتقاداتی به عملکرد او در این وزارتخانه وجود داشت. با استعفای عبدالملکی 
در ۲۴ خردادماه سال جاری، رئیس جمهور در حکمی محمدهادی زاهدی وفا 

را به سمت »سرپرست وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی« منصوب کرد.
۱۱ شهریورماه سیدنظام موســوی سخنگوی هیات رئیسه مجلس شورای 
اســلامی در گفت و گو با ایسنا در واکنش به انتشار اخباری درباره نامه دولت 
به مجلس برای معرفی وزیر پیشــنهادی تعــاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: 
بر اســاس پیگیری که از دفتر رئیس مجلس شورای اسلامی داشتم، تاکنون 
نامه معرفی وزیر پیشــنهادی تعاون، کار و رفاه اجتماعی به دبیرخانه مجلس 
واصل نشــده است. حال خبرها حاکی از آن است که محمدهادی زاهدی وفا 
به عنوان وزیر پیشــنهادی دولت بــرای وزارتخانه تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
به جای عبدالملکی معرفی شــده است. این در حالی است که هنوز دولت این 

معرفی را اعلام نکرده است.

رزمایش مقابله با گروه های تروریستی برگزار می شود
امیر ســرتیپ ولی وند گفت: انواع رزمایش ها را برای دانشــجویان دافوس 
ارتــش پیش بینــی کرده ایم و بر این اســاس، رزمایش هایی ماننــد مقابله با 

گروه های تروریستی هم برگزار خواهد شد.
به گزارش روابط عمومی ارتش، امیر ســرتیپ »حســین ولی وند زمانی« 
فرمانده دانشــگاه فرماندهی و ســتاد ارتش )دافوس آجا( صبح یکشــنبه در 
آیین آغاز ســال تحصیلی دوره ۳۳ مدیریت دفاعی این دانشگاه، اظهار داشت: 
دافوس در راســتای تربیت افســران بصیر و با دانش بالا در سال تحصیلی از 
میان یک هزار داوطلب، ۳۵۸ نفر را برای مصاحبه دعوت کرد که از این تعداد 
امســال سال تحصیلی را با حضور ۲۶۰ نفر از افسران کشورمان و ۱۸ نفر هم 
از افســران کشورهای دوست از جمله پاکســتان، تاجیکستان، عراق، عمان و 

هندوستان، آغاز می کند.
امیــر ولی وند افــزود: انواع رزمایش ها را برای دانشــجویان این دانشــگاه 
پیش بینی کردیم؛ زیرا دانش صرف کلاســیک ســودی نــدارد؛ از این روی 

رزمایش هایی مانند مقابله با گروه های تروریستی خواهیم داشت.
فرمانده دافوس ارتش اضافه کرد: ما اســتادان خوب و شایسته ای داریم که 
ســعی می کنند از تمام لحظات برای رشد دانشجویان استفاده کنند؛ با وجود 
این، همواره تلاش می کنیم تا به لحاظ کیفی، ســطح آموزش ها را هر ســال 

ارتقا دهیم.

دستور القاصی برای رسیدگی ویژه به پرونده شهادت 
یک مامور پلیس

رئیس کل دادگستری استان تهران در پی شهادت استوار یکم امیر کیوان لو 
در حین دســتگیری یک سارق مسلح به دادســرای عمومی و انقلاب تهران 
دســتور داد تا پرونده این جنایت، به طور ویژه و خارج از نوبت مورد رسیدگی 

قرار گیرد.
به گزارش قوه قضائیه، در پی شــهادت اســتوار یکم امیر کیوان لو در حین 
دستگیری یک سارق مسلح، علی القاصی رئیس کل دادگستری استان تهران 
به دادســرای عمومی و انقلاب تهران دستور داد تا پرونده این جنایت، به طور 

ویژه و خارج از نوبت مورد رسیدگی قرار گیرد.
رئیس کل دادگســتری اســتان تهران بــا تاکید بر این گــزاره که امنیت 
شــهروندان خط قرمز دستگاه قضایی محسوب می شــود و با مخلان امنیت 
عمومی و آرامش شــهروندان هیچ گونه تسامحی صورت نخواهد گرفت، گفت: 
اشــخاصی که قصد داشــته باشــند به هر طریقی امنیــت عمومی و آرامش 
شــهروندان را زیرسئوال ببرند، یقین داشــته باشند که با سیلی قانون مواجه 

خواهند شد.
پیش از این نیز رئیس کل دادگســتری اســتان تهران در اولین جلســه 
»قــرارگاه پیشــگیری و مقابله با ســرقت های خشــن« »به کارگیری تمامی 
ظرفیت ها و توانمندی« به منظور پیشــگیری و مقابله با ســرقت های خشن و 
مقرون به آزار را ماموریت مشترک دســتگاه قضایی، ضابطین و دستگاه های 
دخیل در حــوزه امنیت عمومی جامعه ذکر کرده بود و گفته بود: باید فضای 
عمومی جامعه را برای مرتکبان به ســرقت های خشــن و به عنف قرمز کرد تا 
احدی به خود اجازه ندهد که در مقابل انظار عمومی به مردم تعرض کند و با 

توسل به زور، اموال آن ها را به سرقت ببرد.

اخبار کوتاه


